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Rozbudowa drogi powiatowej
POWIAT | Podpisano umowy na realizację zadania pn. „Rozbudowa drogi powiatowej nr 
1923G wraz z budową kładki dla rowerzystów w miejscowości Sławki – Goręczyno”.

Celem inwestycji jest połączenie istniejących cią-
gów rowerowych wykonanych wzdłuż drogi 1923G 
poprzez kładkę stalową jednoprzęsłową wykonaną 
nad rzeką Radunia. Zakres robót obejmuje:

• wycinkę kolidujących z inwestycją drzew 
i krzewów,

• rozbiórkę istniejącej nawierzchni asfalto-
wej ścieżki na jej zakończeniach,

• budowę kładki dla rowerzystów,
• budowę drogi rowerowej o nawierzch-

ni bitumicznej – połączenie istniejącej 
ścieżki z kładką,

• wykonanie zieleni w postaci trawników,
• wykonanie oznakowania poziomego  

i pionowego.
Nowa kładka będzie prowadzić ruch pieszo-

-rowerowy wzdłuż drogi powiatowej nr 1923G. 
Odrębny obiekt, niezależny od istniejącego 
obiektu drogowego, umożliwi przełożenie ruchu 
rowerowego i pieszego z istniejącego mostu, któ-
ry nie posiada wystarczających parametrów na 

przeprowadzenie ruchu pieszego i rowerowego.
Wyłonionym zgodnie z ustawą Prawo zamó-

wień publicznych Wykonawcą, który przedsta-
wił najkorzystniejszą ofertę i z którym zostanie 
podpisana umowa jest: HYDRO-MAG Spółka  
z ograniczoną odpowiedzialnością, Garcz,  
ul. Kartuska 46, 83-333 Chmielno z ceną 941 
141,62 zł brutto oraz okresem gwarancji 7 lat.

Termin wykonania całości zamówienia: 5 mie-
sięcy od daty przekazania terenu budowy. Przez 
wykonanie rozumie się zakończenie całości robót 
budowlanych wraz z uzyskaniem pozwolenia na 
użytkowanie i zgłoszenie przez Wykonawcę goto-
wości do odbioru końcowego. Na czynności od-
biorowe zakłada się do 1 miesiąca od zgłoszenia 
zakończenia wykonania robót budowlanych.

Na realizację przedmiotowego zadania inwesty-
cyjnego udało się uzyskać Powiatowi Kartuskiemu 
dofinansowanie z Rządowego Funduszu Rozwoju 
Dróg (edycja 2023) w wysokości 626 783,00 zł.

Źródło: Starostwo Powiatowe w Kartuzachfo
t. 
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Jakie obecnie są prowadzone naj-
większe inwestycje w Gminie Przod-
kowo?

Realizowane inwestycje podzielić 
można na kilka obszarów. Jednym  
z nich jest gospodarka wodno- ścieko-
wa i zadanie pod nazwą „Kompleksowe 
uporządkowanie gospodarki – wod-
nościekowej w Gminie w Przodkowo”. 
Łączna wartość inwestycji to około 
10 mln zł. W ramach zadania jeszcze  
w tym roku zmodernizowana zosta-
nie przepompownia wody w Szarłacie 
(tutaj prace już rozpoczęto), rozbudo-
wane 4 sieci wodociągowe w miejsco-
wościach Czeczewo, Smołdzino i Rąb  
a 7 przepompowni ścieków ulegnie 
modernizacji. Na przyszły rok na-
tomiast zaplanowano modernizację 
ujęcia wody w Kawlach Dolnych. Re-
alizacja tych wszystkich zadań ujętych  
w inwestycji znacznie poprawi sytuację 
wodno – kanalizacyjną Gminy. Kolej-
nym pakietem są remonty dróg gmin-
nych. Tutaj jednocześnie prowadzo-
nych jest kilka inwestycji. W ramach 
Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg 
w I półroczu 2023 roku z kostki beto-
nowej wyremontowano odcinek drogi 
Kczewo – Małkowo, na przyszły rok 
zaplanowano drogę Pomieczyno – Rąb. 
Wartość inwestycji to niecałe 4 mln 
zł. W ramach umów podpisanych już 
w 2021 roku na ten rok zaplanowano 
przebudowy dwóch dróg z płyt Yomb: 
ponad kilometrowy odcinek Tokary 
– Warzenko i kilometr ul. Dworskiej  
w Młynku. Tutaj również udało nam 

się pozyskać dofinansowanie w wyso-
kości 50% z Funduszu Dróg Samorzą-
dowych, wartość inwestycji to ponad  
2 mln zł. Jeszcze w tym roku z płyt 
Yomb przebudowana zostanie ul. Głę-
boka w Smołdzinie (tutaj prace roz-
poczną się jak tylko ułożony zostanie 
wodociąg), a na ulicach Spokojnej  
i Długiej w Czeczewie ułożona zosta-
nie kostka brukowa. Środki na ten cel 
pozyskaliśmy z Polskiego Ładu z edycji  
3 PGR a wartość robót to ponad  
2 mln zł.

Kilkanaście dni temu Pan Wójt pod-
pisał umowę na wykonanie siłowni 
pod chmurką przy świetlicy wiejskiej 
w Rębie. Jakie środki udało się pozy-
skać na tę inwestycję?

Tak to prawda, podpisaliśmy umowę 
w ramach programu „Aktywne Sołec-
two Pomorskie 2023” na wykonanie 
siłowni pod chmurką przy świetlicy 
wiejskiej w Rębie ogłoszonego przez 
Urząd Marszałkowski Województwa 
Pomorskiego. Na ten cel pozyskaliśmy 
kwotę 20 tys zł. Sprzęt został już za-
mówiony. Wszystko wskazuje na to, że  
w połowie lipca mieszkańcy Rębu będą 
mogli ćwiczyć na świeżym powietrzu 
na nowych urządzeniach, które zostały 
dobrane w taki sposób aby zaangażo-
wane zostały wszystkie partie ciała.

Trwa jeszcze budowa sali sportowej 
z częścią dydaktyczną przy Szkole 
Podstawowej w Wilanowie – II etap. 
Na jakim etapie jest ta inwestycja?

Zakończenie budowy sali sporto-
wej z częścią dydaktyczną przy Szkole 
Podstawowej w Wilanowie, zgodnie  
z zawartą z wykonawcą umową za-
planowano na początek lipca 2023. 
Obecne trwają już przygotowania do 
odbiorów końcowych. Całkowity koszt 
rozbudowy szkoły to kwota 7 mln zł, 
na której realizacje gmina pozyskała 
dofinansowanie w wysokości 2,5 mln 
zł z Rządowego Funduszu Inwestycji 
Lokalnych oraz 3,4 mln zł z Rządo-
wego Funduszu Polski Ład Programu 
Inwestycji Strategicznych. Ta inwesty-
cja jest jedną z naszych ważniejszych 
zadań. Dzięki niej dzieci uczęszczające 
do Szkoły w Wilanowie do dyspozycji 
będą miały salę gimnastyczną z praw-
dziwego zdarzenia. Polepszą się też 
warunki lokalowe szkoły, bo dodatko-
wo powstanie 6 sal lekcyjnych i węzły 
sanitarne. Sala sportowa w Wilanowie, 
tak jak wszystkie sale na terenie Gminy, 
będzie dostępna również dla mieszkań-
ców.

Jakie są najbliższe plany gminy 
Przodkowo w zakresie rozwoju oraz 
innych inwestycji?

Gmina Przodkowo cały czas się roz-

wija. Mieszkańców i inwestorów przy-
bywa, dlatego też nasze plany i potrzeby 
inwestycyjne cały czas rosną. Chociaż 
musimy je dostosować do możliwości 
finansowych budżetu Gminy, który jak 
każdy budżet ma ograniczenia.

Jakie są priorytety dla gminy Przod-
kowo?

Niewątpliwie jednym z naszych prio-
rytetów jest modernizacja istniejącej 
oczyszczalni ścieków. Żeby zrealizować 
tę inwestycję, musimy wykonać nie-
zbędne prace w celu uzyskania pozwoleń 
wodno – prawnych i zakończyć główną 
część projektu modernizacji. Równie 
ważną dla nas inwestycją jest rozbudo-
wa Szkoły Podstawowej i Przedszkola 
Samorządowego w Przodkowie. Tutaj 
mamy już projekt i pozwolenie na bu-
dowę. Koszt rozbudowy wynosi ponad  
15 mln zł. Cała dokumentacja jest goto-
wa i jak tylko pojawią się możliwości, to 
złożymy wnioski o dofinansowanie za-
równo do Polskiego Ładu. Zamierzamy 
też aplikować o środki unijne. Kolejny 
ważny temat to budowy ścieżek rowero-
wych. Na lata 2024-25 wspólnie z Urzę-
dem Marszałkowskim zaplanowano 
wykonanie ścieżki na odcinku Grzybno 

- Przodkowo. W ramach postępowania 
zaprojektuj i wybuduj Powiat Kartuski, 
w październiku ubiegłego roku, podpi-
sał umowę na wykonanie ścieżki rowe-
rowej Kczewo – Miszewo. Czas realizacji 
to 15 miesięcy. Gotowa jest również do-
kumentacja dotycząca budowy ścieżki 
na trasie Miszewo – Tokary – Czeczewo. 
Tutaj wraz z powiatem kartuskim złoży-
my wniosek już w kolejnych naborach. 
Chcielibyśmy zadbać również o naszych 
Seniorów. Dlatego planujemy złożyć 
wnioski do Funduszu Społecznego, aby 
umożliwić kontynuowanie działalności 
istniejących już Klubów Seniora. Wiem, 
że nasi Seniorzy realizują w nich marze-
nia i pasje. Więc chcemy umożliwić im 
dalsze funkcjonowanie. Patrząc w nie-
daleką przyszłość, musimy już myśleć  
o projekcie rozbudowy Szkoły Podsta-
wowej w Czeczewie, a także o drugiej 
część pakietu wodno – kanalizacyjnego 
na terenie całej gminy. Musimy zmo-
dernizować istniejące już place zabaw. 
Przed nami mnóstwo zadań. Mam 
nadzieję, że wszystko to, co wspólnie  
z Radą Gminy i mieszkańcami planuje-
my zrobić, uda nam się zrealizować.

Rozmawiał: Przemysław Schenk

Ambitne plany i zadania Gminy 
Przodkowo

GMINA PRZODKOWO | Rozbudowy szkół podstawo-
wych, gospodarka wodno-ściekowa, czy inwestycje dro-
gowe – to tylko niektóre obszary, w których prężnie dzia-
ła Gmina Przodkowo. O bieżących inwestycjach i krokach 
rozwoju w gminie opowiada Wójt Andrzej Wyrzykowski.
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Hospicjum Stacjonarne oficjalnie otwarte
POWIAT | 20 czerwca nastąpiło oficjalne otwarcie kartuskiego hospicjum stacjonarnego Domu Nadziei. Nowe hospicjum poświęcił Biskup Pelpliński ks. Ryszard Kasyna.

Budowę zapoczątkowano w październiku 2018 
roku. Szacowany koszt inwestycji wynosił około  
24 miliony złotych. Wszystkie samorządy powiatu 
kartuskiego zobligowały się do partycypacji w poło-
wie kosztów tej inwestycji. W latach 2019-2022 prze-
kazały one na budowę hospicjum ponad 12 mln zł,  
w tym 1,6 mln złotych Powiat Kartuski.

Jest to dobra okazja do przypomnienia historii 

powstania Hospicjum.
Kartuskie Hospicjum Domowe Caritas powstało 

w 2010 r. Zrodziło się z inicjatywy doktor Katarzyny 
Buławy. Od 1 stycznia 2011 r. opiekę nad hospicjum 
przejęło Kartuskie Centrum Caritas, które uzyskało 
kontrakt z NFZ.

W 2015 roku powstał projekt budowlany pierwsze-
go w powiecie kartuskim hospicjum stacjonarnego. 

Dzięki wsparciu osób wielkiego serca i lokalnych 
władz samorządowych, w październiku 2018 roku 
rozpoczęto budowę obiektu. Po wykonaniu wszyst-
kich niezbędnych robót ziemnych, położeniu fun-
damentów oraz izolacji, osiągnięto pierwszy kamień 
milowy – w 2019 roku budynek stał już w stanie su-
rowym. Kolejne dwa lata minęły na pracach związa-
nych z postawieniem ścian działowych, pokryciem 
dachu, montażu okablowania strukturalnego, insta-
lacji ogrzewania oraz położenia elewacji i tynków 
wewnętrznych. W 2021 roku skupiono się na dzia-
łaniach wewnątrz budynku – zamontowany został 
sprzęt teletechniczny oraz wentylacja, położono po-
sadzki i pomalowano wszystkie ściany. W bieżącym 
roku planowane jest wykończenie obiektu w środku 
oraz jego wyposażenie w niezbędny sprzęt medycz-
ny, komputerowy, wszelkie urządzenia, okładziny  
i armaturę.

- Docelowo, do hospicjum przyjmowani będą 
mieszkańcy powiatu kartuskiego, przewidziano 38 
miejsc dla osób chorych, cierpiących i niepełno-
sprawnych – mówił ks. proboszcz Marek Trybowski.

Jak powiedział Starosta Kartuski Bogdan Łapa - 
To historyczny, wyjątkowy dzień, bo to już meta 
przedsięwzięcia, które powstało dzięki współpracy 
wielu instytucji i osób. W lipcu mieszkańcy powia-
tu znajdujący się w szczególnie trudnej sytuacji, dla 
których proces leczenia się zakończył, doczekają 
się godnej opieki, a także wsparcia dla ich rodzin. 
Dlatego dziękuję wszystkim tym, którzy ofiarnie  
i bez zastanowienia dołożyli cegiełkę do tego wiel-
kiego dzieła. Szczególne podziękowania kieruję do  
ks. Marka Trybowskiego, który z pełną determinacją  
i empatią do drugiego człowieka doprowadził do fi-
nału tego przedsięwzięcia.

Źródło: Starostwo Powiatowe w Kartuzachfo
t. 
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Największą z obecnie realizowanych 
inwestycji w gminie Sierakowice jest 
budowa Wielofunkcyjnego Centrum 
Kultury w Sierakowicach. Na jakim 
obecnie jest etapie ta inwestycja?

Prace zaczęły się 1 marca tego roku. 
Robotnicy ciężko pracują, ponieważ 
całość ma zostać oddana 1 maja 2024 
roku. Obecnie kończy się najtrudniej-
szy etap budowy, czyli prace ziemne. 
Jestem pod wrażeniem tempa prowa-
dzonych prac, bo na placu budowy cały 
czas pracuje 27-30 osób. Cieszymy się 
z realizacji tej inwestycji, ponieważ to 
jest największa pod względem wielko-
ści inwestycja dotycząca kultury w po-
wiecie kartuskim. Cały koszt tej inwe-
stycji wynosi prawie 30 mln zł i udało 
pozyskać dofinansowania w wysokości 
niespełna 16 mln zł.

Jakie ma Pan nadzieje związane z póź-
niejszym funkcjonowaniem tego obiektu?

Już od dawna był potrzebny taki 
obiekt na terenie naszej gminy, po-

nieważ u nas działa Kaszubski Zespół 
Pieśni i Tańca Sierakowice od ponad 
40 lat. Oprócz tego mamy wiele zespo-
łów przyszkolnych, czy dziecięcych,  
a na razie nie ma gdzie ćwiczyć. Dla-
tego ta trwająca inwestycja rozwiąże 
wiele problemów i zaspokoi potrzeby 
naszych mieszkańców.

Gmina Sierakowice zamierza utwo-
rzyć również kolejne, pełnoprawne 
kąpielisko - tym razem nad jeziorem 
Junno w Kamienicy Królewskiej. Jak 
wygląda sytuacja z tą inwestycją?

W ubiegłym tygodniu podpisałem 
umowę z firmą wykonawczą i prace 
ruszą od września 2023. Całość ma 
potrwać do wiosny przyszłego roku. 
To będzie druga pod względem war-
tości inwestycja turystyczna w naszej 
gminie. Oprócz dużego pomostu nad 
jeziorem będą miejsca do grillowania, 
czy różne stoiska. Rok później niż pla-
nowaliśmy, rozpoczęliśmy realizowa-
nie tej inwestycji ze względu na liczne 

wymagania, ponieważ całość jest zlo-
kalizowana na terenie parku NATU-
RA2000. Chciałbym przypomnieć, że 
w jeziorze Junno jest najczystsza woda 
w województwie pomorskim, ponie-
waż pas leśny stanowi naturalną zapo-
rę przed różnymi zanieczyszczeniami,  
a w samym jeziorze jest jedno z nie-
licznych siedlisk w Polsce wyjątkowego 
dużego raka polskiego.

Jakie są jeszcze inne prowadzone 
duże inwestycje na terenie gminy?

Będą prowadzone też moderniza-
cje poszczególnych dróg, ale czekamy 
na dofinansowanie w wysokości 50%. 
Wówczas zaczniemy prace. Na razie 
jesteśmy na pierwszym miejscu listy 
rezerwowej. Przy Parafii św. Marcina 

w Sierakowicach realizowana jest też 
inwestycja budowy parkingu na 60 aut 
oraz remont dojścia od ulicy Kartu-
skiej, co także stanowi sporą  inwesty-
cję. Cały czas coś się dzieje.

Z innych tematów to w gminie od 
kilku lat działa Placówka Wsparcia 
Dziennego – Świetlica Socjoterapeu-
tyczna „Tęcza”. Jak Pan ocenia działa-
nie tej placówki?

Cały czas wzrasta znaczenie tej pla-
cówki, ponieważ tych potrzeb reali-
zowanych przez m.in.: tę świetlicę jest 
coraz więcej. Warto przypomnieć, że 
została utworzona w celu wspierania 
rodzin w procesie wychowawczym. 
Placówka organizuje zajęcia socjote-
rapeutyczne, i psychoprofilaktyczne. 

Współpracuje z rodzicami / opiekuna-
mi prawnymi, szkołami oraz placówka-
mi oświatowymi i podmiotami leczni-
czymi.

Jakie są najbliższe plany gminy Sie-
rakowice w zakresie rozwoju, inwe-
stycji?

Powracającym tematem na pewno 
będą drogi, bo zawsze są potrzebne. 
Gmina prężnie się rozwija i cieszę się, 
że przez te ponad 30 lat dużo udało 
się zrealizować, ale czeka nas jeszcze 
dużo pracy, zwłaszcza w przypadku in-
frastruktury drogowej. Pozostaje jesz-
cze budowa jednej sali gimnastycznej  
w Łyśniewie oraz rozbudowa Szkoły 
Podstawowej w Puzdrowie.

Rozmawiał: Przemysław Schenk

Stały rozwój Gminy Sierakowice
GMINA SIERAKOWICE | Centrum Kultury, kąpielisko – to obecne jedne z największych realizowanych inwestycji na terenie Gminy Sierako-
wice. Wójt Tadeusz Kobiela mówi o znaczeniu prowadzonych prac oraz innych kroków w rozwoju gminy.
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Międzypowiatowy Turniej 
Chłopców i Dziewcząt
SIATKÓWKA | W Łowiczu odbył się Międzypowiatowy Turniej Chłopców i Dziewcząt w Siatkowej Piłce Plażowej.

To jedna z wielu inicjatyw realizowanych w ramach 
wieloletniej partnerskiej współpracy Powiatu Kartuskie-
go z Łowickim, Poznańskim, Świdnickim i Tatrzańskim.

W turnieju organizowanym przez Zarząd Powia-
tu Łowickiego wzięły udział drużyny dziewcząt  
i chłopców z powiatów hrubieszowskiego, łowic-
kiego, świdnickiego, tatrzańskiego i kartuskiego.

Powiat kartuski reprezentowały drużyny; dziew-
częta SMS Stężyca, chłopcy ZSP Przodkowo. Po 
zaciętej walce w kategorii dziewcząt kartuska 
drużyna w składzie: Eliza Ropela – Puzdrowska, 
Zuzanna Kreft, Maja Mojsiewicz zajęła 1 miejsce. 
Natomiast drużyna chłopców w składzie: Kacper 
Menczykowski, Filip Drogosz, Lucjan Reiter zajęła 
4 miejsce.

Młodzież podczas dwudniowego pobytu zwie-
dziła między innymi starówkę w Łowiczu, pałac 
w Nieborowie oraz wzięła udział w spływie kaja-
kowym rzeką Bzurą. Opiekunem młodzieży był 
Daniel Dobka a realizatorem wyjazdu był Wydział 
Edukacji, Kultury i Promocji.

źródło: Starostwo Powiatowe w Kartuzach
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Podczas tego spotkania mogliśmy podziwiać 
sporo dopracowanych akcji w wykonaniu chłopców 
oraz dziewczynek. Kilkanaście zespołów rywali-
zowało podczas tego wydarzenia w poszanowaniu 
zasad Fair Play.

- Cieszy nas bardzo dobra frekwencja oraz zaan-
gażowanie ze strony zawodników oraz trenerów. 
Oczywiście na uwagę zasługują kibice, którzy bar-
dzo licznie dopingowali swoje zespoły. Podzięko-
wania kierujemy również do Pana Henryka Miotk 
za prowadzenie tego wydarzenia. Podziękowania 
dla kolegów z KSCH za organizacje tego turnie-
ju. Szczególne podziękowania dla trenera Marka  
Liszewskiego za organizację i czuwanie nad spraw-
nym przeprowadzeniem turnieju. Wszystkim 
uczestnikom gratulujemy zajętych miejsc oraz 
uczestnictwa, wysokiej kultury osobistej na obiek-
cie i godnej postawy Fair Play. – odpowiada KS 
Chwaszczyno.

Na turnieju obecny był Wicestarosta Kartuski Piotr 
Fikus, który był pod dużym wrażeniem umiejętno-
ści zawodników i zawodniczek a także pod wzglę-
dem organizacyjnym turnieju. Zapewnił również 
klub o dalszym wsparciu przy organizacji tego 
typu imprez sportowych na rzecz rozwoju sportu  
a także pogratulował Przedstawicielom klubu pięknego 
jubileuszu. Nie obyło się także bez odśpiewania 100 lat.

Wszyscy zawodnicy otrzymali pamiątkowe meda-
le, puchary, statuetki, nagrody indywidualne oraz 
nagrody rzeczowe a także poczęstunek w formie 
grilla. Nad prawidłowym i bardzo sprawnym prze-
biegiem turnieju czuwali sędziowie. A od strony 
medycznej Ratownik z tutejszej jednostki OSP 
Chwaszczyno.

- Wszystkie wydarzenia sportowe, które od lat 
organizujemy są niejako zwieńczeniem dobrej 
współpracy pomiędzy Klubem a Samorządem. 
20 lat wspólnych działań na rzecz mieszkańców 
oraz rozwoju sportu. Dziękujemy Gminie Żukowo 
oraz Powiatowi Kartuskiemu za to wspólne dzieło. 
Podziękowania kierujemy do Burmistrza Gminy 
Żukowo Pana Wojciecha Kankowskiego oraz Staro-
sty Powiatu Kartuskiego Pana Bogdan Łapa a także 
Wicestarosty Piotra Fikusa za możliwość tworzenia 
tych niezwykłych wydarzeń sportowych które 
gromadzą ogromną ilość młodych adeptów piłki 
nożnej, za wspólne emocje które towarzyszą nam 
podczas tych turniejów. Dziękujemy za udzielane 
wsparcie finansowe bez których nie udałoby się zor-
ganizować takich wydarzeń sportowych. Liczymy 
że kolejne lata przyniosą miłe wspomnienia a także 
obfitą współpracę – dodają przedstawicie klubu.

źródło: KS Chwaszczyno

Turnieje Piłki Nożnej 
z okazji 20-lecia  
KS Chwaszczyno

PIŁKA NOŻNA | Odbyły się dwa turnieje piłkarskie na TOYOTA ARE-
NA w Chwaszczynie. Pierwszy o Puchar Burmistrza Gminy Żukowo 
drugi to Powiatowy Turniej o Puchar Starosty Powiatu Kartuskiego 
oba z okazji 20-lecia Klubu Sportowego Chwaszczyno.
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Główna nagroda SUP trafiła do 
Mileny Reglińskiej zawodniczki  
z UKŻ Lamelka Kartuzy, uczennicy 
Zespołu Kształcenia i Wychowania 
w Brodnicy Górnej. Wicestarosta 
Piotr Fikus wręczył wszystkim 
zawodnikom dwudniowych startów 
puchary oraz medale. Gratulacje 
przekazano również Hannie Kajecie 
i Monice Bronickiej oraz UKŻ 
Lamelka Kartuzy za organizację 
„Super” zawodów. Pogoda dopisała.

Źródło: Starostwo Powiatowe  
w Kartuzach

III SUP PIKNIK POWIATU KARTUSKIEGO
SPORT | Wicestarosta Kartuski Piotr Fikus wziął udział w III SUP Pikniku Powiatu 
Kartuskiego o Puchar Starosty Kartuskiego.

fot. Starostwo Powiatowe w Kartuzach
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Wójt wręczył Solenizantce kosz czer-
wonych róż, bon oraz wygrawerowane 
życzenia następującej treści: Jest wiel-
kim darem niebios dożycie tak zacnego 
wieku, a dla Samorządu Sierakowice 
dużym zaszczytem jest możność po-
kłonienia się Wielce Szanownej Jubi-
latce. Życzymy więc Pani nadal wielu 
Łask Bożych, samych pogodnych dni  
i nieustającej serdeczności od ludzi. Na 
co Solenizantka odpowiedziała: Bar-
dzo dziękuję wszystkim. Bóg zapłać za 

wszystko.
Pani Helena pochodzi z Łyśniewa. 

Urodziła się tam 4 maja 1923 roku 
jako trzecie dziecko Anastazji (z domu 
Sychta) i Franciszka Kwidzińskich. 
Uczęszczała do Szkoły Podstawowej  
w Łyśniewie. Jej beztroskie dzieciństwo 
przerwała wojna, w czasie której skie-
rowana została na roboty przymusowe 
do Kamienicy Królewskiej. Gdy ko-
lumny wojsk rosyjskich przechodziły 
przez miejscowość, chowała się wraz  

z całą rodziną, dzięki czemu żadna 
tragedia nie dotknęła ich osobiście. 
Pamięta jednak chwile, gdy żołnierze 
przeszukiwali gospodarstwo, kłując wi-
dłami w siano i słomę, pod którą ukryci 
byli ludzie. Tego stresu nie da się zapo-
mnieć.

Swojego przyszłego, o 9 lat starszego, 
męża Józefa poznała, gdy pracowała  
u niego jako gosposia. Opiekowała się 
również jego chorymi rodzicami. Po 
pewnym czasie, gdy Józef gotowy był 
już założyć rodzinę, wsiadał na rower 
i wypatrywał wśród panien z okolicz-
nych miejscowości kandydatki na żonę. 
Gdy zajechał do Łyśniewa, zobaczył 
Helenę, którą poznał już wcześniej. To 
ona była najodpowiedniejsza i to o jej 
rękę zaczął się starać.

15 czerwca 1951 r. w Sierakowicach 
odbył się ślub cywilny, po czym mło-
dzi wsiedli do pociągu i pojechali do 
Gdyni, by dwa dni później wziąć ślub 
kościelny. Dlaczego do Gdyni? Tam 
mieszkała większa część rodziny i ła-
twiej było nowożeńcom dojechać do 
nich, niż sprowadzać wszystkich na 
wieś. Drogę do Gdyni Józef pokonywał 
często również na rowerze. Własno-
ręcznie budowli dom z czerwonej cegły 
w Puzdrowie. Cegłę tę przywozili po-
ciągiem z Lęborka. Jubilatka raz w ty-
godniu piekła w ceglanym piecu świeży 
chleb, którego zapach unosił się po całej 

wiosce. Po chlebie zawsze piekła droż-
dżówkę. Pani Helena robiła też własne 
masło, hodowała kaczki i gęsi. Potrafi-
ła robić na drutach i szyć (zajmowała 
się przeróbkami). W pięknym domu  
z czerwonej cegły Solenizantka mieszka 
do dzisiaj wraz z córką Anną, wnuczką 
Katarzyną i jej rodziną, a wmurowana 
w ścianę kapliczka chroni Panią Helenę 
od niebezpieczeństw. Trzeba bowiem 
wspomnieć, że Jubilatka jest i zawsze 
była bardzo pobożną kobietą. Dużo 
czasu poświęcała na modlitwę. Teraz 
codziennie (słuchając transmisji Radia 
Maryja) odmawia Różaniec i Koronkę 
do Miłosierdzia Bożego.

Stulatka doczekała się 5 wnucząt, 12 
prawnucząt i 7 praprawnucząt. 27 lat 
jest już wdową. Mąż Józef Stencel zmarł 
28 października 1996 r. w Puzdrowie.

Jubilatce zdrowie zawsze dopisywało. 
Mając 80 lat potrafiła się jeszcze wspiąć 
na dach, by zerwać najdorodniejsze 
jabłka z czubka drzewa. Gdy miała 90 
lat postarała się o pierwszą książeczkę 
zdrowia, gdyż wcześniej nie było ta-
kiej potrzeby. Nie przyjmuje na stałe 
żadnych leków. Jest niejadkiem i stro-
ni od wszelkich słodyczy, dzięki temu 
zachowuje świetną formę. Żartuje rów-
nież, że wnuczka musi o siebie zadbać, 
bo ubrania, które zostaną po babci nie 
będą jej pasowały.

Pani Helena cieszy się bardzo dobrą 

pamięcią. Nie powtarza się. Całe życie 
modliła się o „dobry rozum” na sta-
rość i Pan Bóg wysłuchał jej próśb. Jest 
wierną czytelniczką „Wiadomości Sie-
rakowickich” i o własnych siłach czyta 
każdą gazetę. Rodzina żartuje, że bab-
cia chleba nie kupi, ale gazeta musi być. 
Bardzo lubi, gdy ktoś ją odwiedza i po-
rozmawia. Z sentymentem wspomina 
dawne czasy i chętnie o nich opowiada. 
Raz na jakiś czas chce również odwie-
dzić rodzinne miejsce w Łyśniewie.

Młodym ludziom rozpoczynającym 
wspólne życie radzi, by nie dopuszczali 
do pierwszej kłótni. Twierdzi również, 
że chłop i białka muszą być dla siebie 
dobrzy. Sama także była bardzo dobra 
dla męża, dbała o niego, a on to odwza-
jemniał. Nie robili i nie mówili sobie 
niczego na przekór.

W dniu urodzin elegancka, uśmiech-
nięta Jubilatka cieszyła się sporym gro-
nem odwiedzających. Życzenia spływa-
ły z przeróżnych stron. A że jest bardzo 
gościnna i towarzyska, na podwórko 
Pani Heleny przyjechała nawet orkie-
stra. Jubilatka stwierdziła po wszyst-
kim, że dla takich wrażeń warto było 
żyć te 100 lat.

- Drogiej Jubilatce życzymy wszyst-
kiego co najlepsze, kolejnych lat w do-
brym zdrowiu.

Źródło: UG Sierakowice

Setne urodziny Heleny Stencel
GMINA SIERAKOWICE | 4 maja 2023 roku setne urodziny obchodziła Pani Helena Stencel z Puzdrowa. W dniu urodzin zacną Jubilatkę w jej domu odwiedzili 
m.in. Wójt Gminy Sierakowice Tadeusz Kobiela, przewodniczący Rady Gminy Mirosław Kuczkowski oraz kierownik USC w Sierakowicach Agnieszka Kostuch.
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Gratulacje dla Wszystkiego Pań, dużo 
zdrówka i spełnienia marzeń na kolejne 65 
lat, na ręce Przewodniczącej KGW Jolanty 
Wiercińskiej złożyli Przewodniczący Rady 
Powiatu Kartuskiego Mieczysław Woźniak 

wraz z Wicestarostą Kartuskim Piotrem 
Fikusem.

Źródło: Starostwo Powiatowe
w Kartuzach

JUBILEUSZ 65–LECIA KGW  
W CHWASZCZYNIE
POWIAT | Koło Gospodyń Wiejskich w Chwaszczynie ma 65 lat.

fot. Starostwo Powiatowe w Kartuzach

W ramach planowanej inwestycji ma-
jącej zapewnić poprawę dostępności 
pomieszczeń Powiatowego Centrum 
Pomocy Rodzinie w Kartuzach dla osób  
z niepełnosprawnością powstanie łącznik 
między dwoma istniejącymi budynkami 
PCPR, który będzie wyposażony w windę 
oraz powstanie w nim dodatkowa klatka 
schodowa. W ramach realizacji zadania 
nastąpi też adaptacja pomieszczeń na  
I piętrze nad salami szkoleniowymi. Pla-
nuje się także budowę podjazdu dla nie-
pełnosprawnych oraz przebudowę i aran-
żacje dodatkowych pomieszczeń pod 
potrzeby Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie.

Wyłonionym zgodnie z ustawą Prawo zamówień pu-
blicznych Wykonawcą, który przedstawił najkorzyst-
niejszą ofertę i z którym zostanie podpisana umowa 
jest: CONCEPT BAU Sp. z o.o., Nawcz 18, 84-218 
Łęczyce z ceną 1 739 000,00 zł brutto, terminem reali-
zacji przedmiotu zamówienia 4 miesiące oraz okresem 
gwarancji 5 lat.

Termin wykonania całości zamówienia: 4 miesiące 
od dnia przekazania terenu budowy. Przez wykonanie 
rozumie się zgłoszenie przez Wykonawcę gotowo-
ści do odbioru końcowego. Na czynności odbiorowe 

zakłada się do 1 miesiąca od zgłoszenia zakończenia 
wykonania robót budowlanych.

Usługa inspektora nadzoru inwestorskiego nad ro-
botami budowlanymi będzie realizowana przez PRI-
DIM Sp. z o.o., ul. Nowe Osiedle 17A, 83-300 Kartuzy.

Na realizację przedmiotowego zadania inwesty-
cyjnego udało się uzyskać Powiatowi Kartuskiemu 
dofinansowanie ze środków Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych będących  
w dyspozycji Marszałka Województwa Pomorskiego  
w wysokości 630 800,00 zł.

Źródło: Starostwo Powiatowe w Kartuzach

Podpisanie umowy 
na rozbudowę PCPR
POWIAT | W siedzibie Starostwa Powiatowego w Kartuzach podpisano 
umowy na realizację zadania pn. „Rozbudowa oraz poprawa dostępności 
pomieszczeń Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Kartuzach dla 
osób niepełnosprawnych”.
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Z roku na rok coraz lepsi
POWIAT | W Karpaczu podczas Zgromadzenia Ogólnego Związku Powiatów Polskich odbyła się 
uroczysta gala wręczenia nagród laureatom Ogólnopolskiego Rankingu Gmin i Powiatów.

Powiat Kartuski uplasował się na wysokim drugim 
miejscu w kategorii powiatów powyżej 120 tys. miesz-
kańców. Nagrodę odebrał Bogdan Łapa Starosta Kar-
tuski.

Ranking prowadzony jest od 2003 roku przez Związek 
Powiatów Polskich. Oparto go na zasadzie bezpłatnego 
i dobrowolnego uczestnictwa wszystkich samorządów 
szczebla powiatowego. Jest on jedynym w Polsce tego 
rodzaju przedsięwzięciem, zarządzanym na bieżąco 
przez ekspertów w trybie on-line.

Stwarza on możliwość porównania naszego samorzą-
du z powiatami z terenu całej Polski, ułatwia wymia-
nę dobrych praktyk, a dodatkowo wskazuje pożądane 
przez mieszkańców kierunki rozwoju jednostek samo-
rządu terytorialnego.

- Jesteśmy jedynym powiatem z województwa pomor-
skiego, który uplasował się w pierwszej dziesiątce ran-
kingu w kategorii powiatów powyżej 120 tysięcy miesz-
kańców – informuje Starostwo Powiatowe w Kartuzach.

Jak powiedział Starosta Kartuski Bogdan Łapa: Tak 
wysoka lokata w rankingu to nie tylko prestiż, czy 
budowanie dobrej marki, to podsumowanie działań, 
które mają realny wpływ na podniesienie komfortu 
życia mieszkańców. To liczba inwestycji, zrealizowa-
nych programów oraz pozyskanych na nie pieniędzy,  
w rezultacie to także wzrost jakości obsługi mieszkań-
ców, wdrożenie nowoczesnych technologii, które uła-
twiają kontakt i realizację spraw w urzędzie.

Źródło: Starostwo Powiatowe w Kartuzach

fo
t. 

St
ar

os
tw

o 
Po

w
ia

to
w

e 
w

 K
ar

tu
za

ch

Podpisano umowę na kompleksowe 
uporządkowanie gospodarki 
wodno-ściekowej
GMINA PRZODKOWO | Jednym z głównych zadań zaplanowanych do realizacji w tym roku jest 
modernizacja przepompowni wody w Szarłacie.

Wykonawcą inwestycji wyłonionym w postępowa-
niu przetargowym jest Przedsiębiorstwo Budowane 
„Waciński” Witold Waciński z Kiełpina. Wartość 
inwestycji to 7 854 828,20 zł z czego 95% dofinan-
sowano z Rządowego Funduszu Polski Ład Program 
Inwestycji Strategicznych tj. kwota 7 462 086,79. 
Wkład własny gminy wyniesie 392 741,41 zł. Reali-
zacja inwestycji potrwa 16 miesięcy.

Zakres prac w Szarłacie obejmuje: montaż zestawu 
pompowego II stopnia, zagospodarowanie terenu 
wraz z wymianą ogrodzenia, zamontowanie zbior-
nika retencyjnego, montaż agregatu prądotwórcze-
go, pełna termomodernizacja obiektu przepom-
powni.

Kolejnym zadaniem zaplanowanym na 2023 rok 
jest rozbudowa 4 odcinków sieci wodociągowych 

obejmujących dwa odcinki w Czeczewie i po jed-
nym odcinku w Smołdzinie i Rębie o łącznej dłu-
gości 3062 mb, oraz modernizacja 7 przepompowni 
ścieków (2 w Młynku, Kczewie, Tokarach, Nowych 
Tokarach, Załężu i Barwiku), w których wymie-
nione zostaną pompy, wykonane rurociągi tłoczne, 
zamontowane agregaty prądotwórcze i wymienione 
ogrodzenie.

Na 2024 rok zaplanowano modernizację ujęcia 
wody w Kawlach Dolnych. Zakres prac obejmuje: 
montaż nowej stacji uzdatniania wody, wymianę 
zestawów pompowych, montaż agregatu prądo-
twórczego, montaż zbiornika retencyjnego, pełną 
termomodernizację obiektu hydroforni oraz zago-
spodarowanie terenu wraz z wymianą ogrodzenia.

Źródło: UG Przodkowo
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